
V L A A M S  P A R L E M E N T

VERSLAG

– van het Rekenhof – 

over de thesaurietoestand van de Vlaamse Huisvestingsmaatschappij (VHM)

GEDACHTEWISSELING

VERSLAG

namens de Commissie voor Algemeen Beleid, Financiën en Begroting
uitgebracht door de heer Etienne Van Vaerenbergh

16 juli 2002

Zitting 2001-2002

Stuk 37-E (2001-2002) – Nr. 2

2935



Samenstelling van de Commissie :

Voorzitter : de heer Marc van den Abeelen.

Vaste leden : mevrouw Wivina Demeester-De Meyer, de
heren Johan De Roo, Eric Matthijs en Eric Van Rompuy ;

de heren Frans De Cock, André Denys, Stefaan Platteau,
Marc van den Abeelen ;

de heren Mathieu Boutsen, Herman De Reuse, Roland
Van Goethem ;

de heren Lucien Suykens, Bruno Tobback ;

de heer Ludo Sannen ;

de heer Etienne Van Vaerenbergh.

Plaatsvervangers : de heren Gerald Kindermans en
Boudewijn Laloo, mevrouw Trees Merckx-Van Goey, de
heer Johan Weyts ;

de heren Marc Cordeel, Marino Keulen, Jul Van Aperen,
Francis Vermeiren ;

mevrouw Hilde De Lobel, de heren Jean Geraerts,
Christian Verougstraete ;

de heren Gilbert Bossuyt, Guy Swennen ;

de heer Jos Geysels ;

de heer André-Emiel Bogaert.

Zie :

37-E (2001-2002)

– Nr. 1 : Verslag van het Rekenhof

Stuk 37-E (2001-2002) – Nr. 2 2



DAMES EN HEREN,

Uw Commissie voor Algemeen Beleid, Financiën
en Begroting besprak op dinsdag 2 juli 2002 het
verslag van het Rekenhof over de thesaurietoe-
stand van de Vlaamse Huisvestingsmaatschappij
(Parl. St. Vl. Parl. 2001-02, nr. 37-E/1).

A. TOELICHTING BIJ HET VERSLAG DOOR
DE AFGEVAARDIGDEN VAN HET RE-
KENHOF

A.1. Inleiding door de heer Theo Van den Poel, af-
gevaardigde van het Rekenhof

Volgens de heer Theo Van den Poel, afgevaardigde
van het Rekenhof, leidde een artikel uit het Boek
van Opmerkingen 1996 van het Rekenhof (Parl. St.
Vl. Parl., 1996-1997, nr. 11/1). over het thesauriebe-
heer van de Vlaamse Huisvestingsmaatschappij
(VHM) tot de resolutie van het Vlaams Parlement
van 25 juni 1997 betreffende het thesauriebeheer
van de Vlaamse Huisvestingsmaatschappij (Parl. St.
Vl. Parl., 1996-1997, nr. 655/1). De bespreking van
de stand van zaken van deze resolutie viel samen
met de thesaurieproblemen van de VHM begin dit
jaar. Daarom vroeg de heer Norbert De Batselier,
voorzitter van het Vlaams Parlement, aan het Re-
kenhof om een rapport te maken over de thesau-
rieproblemen van de VHM. Dit rapport moest een
historische schets bevatten van de invloed van de
regionalisering van de sociale huisvesting tussen
1980 en 1990, en de evolutie van de thesaurie sinds
de oprichting van de VHM in 1990 weergeven.

Het rapport is gebaseerd op het onderzoek van het
Rekenhof dat leidde tot het artikel in het Boek van
Opmerkingen 1996. In dit artikel werden de hoofd-
lijnen van het probleem al geschetst en de huidige
thesaurieproblemen al voorspeld. Dat het jaar 2002
een kritiek jaar zou worden, werd zelfs al vermeld.
Het probleem had wellicht vermeden kunnen wor-
den of was in ieder geval minder nefast geweest, in-
dien men op tijd de twee aanbevelingen uit de geci-
teerde resolutie van 25 juni 1997 had uitgevoerd.

De beslissing om investeringen te financieren met
thesauriemiddelen moet op een adequate thesau-
rieplanning steunen. Daarbij moet niet alleen reke-
ning worden gehouden met de actuele beschik-
baarheid van middelen, maar ook met een recupe-
ratieschema om de toekomstige liquiditeitstoe-
stand van de VHM veilig te stellen. Middelen ge-

bruiken om ermee te investeren, betekent dat ze
voor lange termijn onbeschikbaar worden.

Voorts diende spoedig voor duidelijkheid gezorgd
te worden in de vereffening van de schuld van het
Vlaams Gewest bij de VHM om zicht te hebben op
de toekomstige evolutie van de liquiditeit. De
schuld spruit voort uit de regionalisering van de
sector van de Sociale Huisvesting en bedraagt
meer dan 9 miljard Belgische frank of 227 miljoen
euro.

A.2. Toelichting door de heer Geert Robbe, afge-
vaardigde van het Rekenhof

A.2.1. De invloed van de regionalisering op de the-
saurie van de VHM

De sector van de sociale huisvesting werd in 1980
geregionaliseerd, maar maakte trouwens reeds
sinds 1975 deel uit van een voorlopige gewestvor-
ming. Toch werd de sociale huisvesting nog tot 1990
beheerd door twee nationale instellingen, de NMH
en de NLM, wat tot een communautair probleem
leidde. De gewesten moesten de financiële lasten
van de nationale instellingen voor leningen in de
sector van de Sociale Huisvesting subsidiëren zon-
der dat er afspraken waren gemaakt over de verde-
ling ervan. De financiering werd bijgevolg door de
Gewesten opgeschort.

Omdat de nationale maatschappijen desondanks
hun schuldeisers moesten voldoen, maakten ze ge-
bruik van hun thesauriemiddelen. Althans zolang
dat mogelijk was.

Vooral de NMH had ruime mogelijkheden omdat
de sociale-huisvestingsmaatschappijen er hun ver-
koopopbrengsten stortten. Vervallen schulden wer-
den vervolgens geherfinancierd wat opnieuw lasten
veroorzaakte. De nationale maatschappijen hebben
door middel van hun thesaurie dus ettelijke miljar-
den gewestfinanciering voorgeschoten. Ze boekten
overeenkomstig vorderingen op de gewesten.

Bij de ontbinding van de nationale maatschappijen
werd het aandeel van elk gewest vastgelegd. Het
Vlaamse Gewest heeft het Vlaamse deel van de
rechten en verplichtingen van de nationale maat-
schappijen overgeheveld naar de VHM. Dat is de
oorzaak van de vordering van de VHM op het
Vlaams Gewest van meer dan 9 miljard Belgische
frank of 227 miljoen euro. Ondanks herhaald aan-
dringen is daar tot op vandaag nog geen oplossing
voor gevonden. De VHM kampt dus al sinds haar
oprichting met dit probleem.
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A.2.2. Evolutie van de thesaurie sinds 1990

In de eerste jaarrekening stelt de VHM haar the-
saurie vast op 4,2 miljard Belgische frank of ruim
100 miljoen euro. In 1994 is de thesaurie gestegen
tot bijna 16,5 miljard Belgische frank of meer dan
400 miljoen euro. Vooral het jaar 1993 valt op. Dat
is onder meer het gevolg van de stijging van de
middelen op de rekening-courant van de sociale
huisvestingsmaatschappijen. Ze nemen met meer
dan 4 miljard Belgische frank of 100 miljoen euro
toe. Voorts spelen ook de vervroegde ontvangsten
uit investeringen een rol. In die periode wordt ook
de prefinanciering ten voordele van het Vlaamse
Gewest teruggedrongen. Zo zijn er belangrijke ont-
vangsten uit de prefinanciering van bouw- en sane-
ringspremies. En in 1993 wordt een inhaalbeweging
ingezet voor de versnelde aanwending van lenings-
machtigingen voor de gewone investeringspro-
gramma's. In 1993 wordt een recordbedrag van
bijna 6,5 miljard Belgische frank of ruim 160 mil-
joen euro aan leningen aangegaan.

De heer Robbe wijst erop dat de VHM-thesaurie
sinds 1994 een dalende trend kent. De belangrijk-
ste verklaring hiervoor is de beleidswijziging die
een verhoogde inzet van de eigen middelen van de
sector beoogt. Deze wijziging kreeg toepassing in
het urgentieprogramma voor de sociale huisvesting
en werd voortgezet in het kernenbeleid. Dit zorgt
niet onmiddellijk voor een thesaurieprobleem zo-
lang die optie beperkt blijft tot de aanwending van
de eigen middelen door de sociale huisvestings-
maatschappijen. Er is dan immers een gelijkmatige
vermindering van thesauriemiddelen van de VHM
en de rekeningen-courant van de SHM’s.

De heer Robbe benadrukt dat de thesauriepositie
van de VHM vooral negatief wordt beïnvloed door
een ruimere interpretatie van het begrip ‘inzet van
eigen middelen’. De VHM heeft immers heel wat
leningen toegekend met de beschikbare thesaurie-
middelen, omdat niet alle huisvestingsmaatschap-
pijen over voldoende eigen middelen beschikken
en ook de koopsector een rol moest krijgen. Waar
dit procédé relatief beperkt bleef tot 1994, kende
het daarna een hoge vlucht.

Hij besluit dit hoofdstuk door te wijzen op het feit
dat de negatieve impact op de thesaurie nog enigs-
zins werd getemperd door de belangrijke toename
van vervroegde terugbetalingen van hypothecaire
leningen door de lage intrestvoeten op de kapitaal-
markt en door het uitstel van de kapitaalaflossin-
gen van de leningen van het nieuw financierings-
systeem (via de zogenaamde bulletleningen). Vanaf

2002 komen die leningen echter systematisch op
hun eindvervaldag.

A.2.3. De huidige thesauriepositie en remediëring

De vooruitzichten zijn niet gunstig. Op 31 decem-
ber 2001 was de thesaurie van de VHM geredu-
ceerd tot 5,5 miljard frank of 136 miljoen euro, wat
een derde is van de stand eind 1994. In het eerste
kwartaal van 2002 daalde dit verder tot een abso-
luut dieptepunt van ongeveer 60 miljoen euro of
ongeveer 2,4 miljard BEF, dit door een vertraagde
doorstorting van de ontvangsten van de sociale-
huisvestingsmaatschappijen. Een mogelijke verkla-
ring daarvoor is het wantrouwen van de maat-
schappijen in het beheer door de VHM van hun fi-
nanciële middelen.

Volgens de heer Robbe kunnen door dit alles de fi-
nanciering van het huisvestingbeleid of de aflossing
van de VHM-schulden in het gedrang komen. Hij
verwijst naar het probleem van de financiering van
het niet-gesubsidieerde deel van de gesubsidieerde
projecten (via de aanwending van de eigen midde-
len van de SHM’s), de aflossing van de schulden
van het nieuwe financieringssysteem vanaf eind dit
jaar (de bulletleningen) en de ALESH-schuld.

De regering heeft volgens het Rekenhof bij de be-
grotingscontrole 2002 wel al een aantal maatrege-
len in het vooruitzicht gesteld. Zo zijn er de le-
ningsmachtigingen ten bedrage van 50 miljoen
euro voor de financiering van het eigen aandeel
van de socialehuisvestingsmaatschappijen in de ge-
subsidieerde projecten en ten bedrage van 13,7
miljoen euro voor de gedeeltelijke herfinanciering
van de op vervaldag komende leningen van het
nieuwe financieringssysteem. Hij benadrukt wel
dat het om tijdelijke en gedeeltelijke oplossingen
gaat die de eerstvolgende jaren herhaald moeten
worden als er geen structurele oplossing komt.

Volgens het Rekenhof is er nog steeds geen oplos-
sing voor het meest fundamentele probleem, name-
lijk de vordering op het Vlaamse Gewest ter waar-
de van 227 miljoen euro. De Vlaamse regering
heeft al verschillende keren beloofd hier iets aan te
zullen doen en het Vlaams Parlement heeft in 1997
een resolutie in die zin goedgekeurd. De VHM
heeft voorgesteld om de afhandeling van die vor-
dering te koppelen aan de afhandeling van de
ALESH-schuld, wat volgens het Rekenhof aan-
vaardbaar is.

De heer Robbe pleit ten slotte voor de uitvoering
van een bepaling van de Vlaamse Wooncode, die
bepaalt dat de Vlaamse regering een regeling moet
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uitwerken voor het beheer door de VHM van de fi-
nanciële middelen van de socialehuisvestingsmaat-
schappijen. Hij wijst erop dat dit moet gebeuren na
raadpleging van en in overleg met de maatschap-
pijen. Het gaat hier immers duidelijk om een ge-
deelde verantwoordelijkheid.

B. REPLIEK VAN DE HEER JAAK GA-
BRIELS, VLAAMS MINISTER BEVOEGD
VOOR HUISVESTING

Volgens minister Gabriels is de uiteenzetting van
het Rekenhof meer dan duidelijk wat de thesaurie-
positie van de VHM betreft. Hier is niets aan toe te
voegen. Begin 2002 werd gevreesd voor thesaurie-
problemen bij de VHM. De Vlaamse regering is
zeer bezorgd om de feitelijke toestand van de the-
saurie van de VHM en heeft daarom op 24 mei
2002 de inspecteur-generaal van Financiën de op-
dracht gegeven om bij hoogdringendheid een
werkgroep op te starten die zich over deze proble-
men moet buigen en operationele richtlijnen moet
verwoorden. Hij spreekt de hoop uit daar weldra
resultaten van te kunnen voorleggen.

C. DEBAT

De heer Stefaan Platteau spreekt zijn waardering
uit over het diepgaande rapport van het Rekenhof.
Hij verwijst naar de behandeling van het onder-
werp in de Subcommissie voor Financiën en Begro-
ting die heeft geresulteerd in een voorstel van reso-
lutie betreffende de uitvoering van de Vlaamse
Wooncode (Parl. St. Vl. Parl., 2001-02, nr.1215/1).
Hij zegt blij te zijn dat de minister de zaak niet laat
rotten, maar tijdelijke maatregelen neemt die een
oplossing bieden voor de VHM. De spreker ver-
wijst naar het uitgavenontwerp bij de begrotings-
controle 2002 en naar de oprichting van een werk-
groep die de problemen en hun oorzaken moet
analyseren en voorstellen moet formuleren.

Volgens de heer Stefaan Platteau is het vertrouwen
van de sector zoek en moet eraan gewerkt worden
om dit te herstellen. De voorlopige maatregelen
kunnen hiertoe een bijdrage leveren.

Volgens minister Jaak Gabriels moet er een onder-
scheid worden gemaakt tussen de erfenis van het
verleden en de andere problemen. De vordering
van 227 miljoen euro van de VHM ten aanzien van
het Vlaamse Gewest hangt de werking van de
VHM als een zwaard van Damocles boven het
hoofd en het wordt tijd dat hierin duidelijkheid
wordt gebracht. Het bedrag van de vordering is

overigens niet geactualiseerd. Het is aan de minis-
ter bevoegd voor Financiën en Begroting om dit
probleem een oplossing te geven zoniet wordt de
VHM onbestuurbaar. De minister verwacht veel
van de werkgroep onder leiding van de inspecteur-
generaal van Financiën. De minister vertrouwt er
intussen op dat de huidige precaire situatie van de
VHM er de komende jaren op zal vooruitgaan en
verwacht daarvoor veel van de publiek-private sa-
menwerking.

Volgens de heer Stefaan Platteau mogen thesaurie-
middelen niet langer massaal worden aangewend
voor investeringsdoeleinden. Iedereen kent de situ-
atie, zegt de heer Platteau. De minister heeft reeds
maatregelen genomen. Het zou een goede zaak
zijn als er in het najaar middelen komen uit de
privé-sector. Er moet in elk geval iets gebeuren.

De heer André Denys wijst erop dat de regering
probeert om de begrotingsschuld tegen het einde
van deze regeerperiode te halveren. Spreker vraagt
of de vordering van 227 miljoen euro van de VHM
op het Vlaamse Gewest deel uitmaakt van de glo-
bale begrotingsschuld.

Minister Jaak Gabriels meent dat de schuld buiten
de globale begrotingsschuld staat : een en ander
wordt immers nog steeds betwist. De betwisting
gaat terug op de regionalisering van de sector. Het
is dus een zaak tussen de federale overheid en de
Vlaamse Gewest.

De heer Marc van den Abeelen meent dat het gaat
om de schuld van een afzonderlijke rechtspersoon.

In het kader van de inspanningen van de Vlaamse
regering om de begrotingsschuld te halveren, lijkt
het de heer André Denys logisch dat ook op dit
vlak bepaalde inspanningen moeten worden ge-
daan.

Minister Jaak Gabriels herhaalt dat de vordering
van de VHM ten aanzien van het Vlaamse Gewest
betwist wordt. Bij de overdracht van bevoegdhe-
den naar de regio’s werd een en ander niet duide-
lijk bepaald.

De heer Denys repliceert dat de oorsprong van het
probleem welbekend is. Spreker wil weten of
Vlaanderen een en ander wil terugvorderen van
de federale overheid.

De minister herhaalt dat een en ander betwist
wordt. Vlaanderen staat op zijn strepen. Aan de
werkgroep onder leiding van de inspecteur-gene-
raal van Financiën werd gevraagd om duidelijkheid
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te brengen. Als Vlaanderen deze last op zich zou
nemen, zou dat de VHM in moeilijkheden brengen.
De minister onderstreept dat hij daarom weigert
om de schuld als een last voor de sector te be-
schouwen. De betwisting moet dringend worden
opgelost op het niveau van het Vlaamse en federa-
le budget. Een en ander mag echter niet afstralen
op de VHM.

De heer André Denys vraagt wat de kansen zijn
van het overleg met de federale overheid.

De minister antwoordt te hopen op een duidelijk
antwoord van de werkgroep onder leiding van de
inspecteur-generaal van Financiën.

De heer Geert Robbe vraagt over welke schuld de
discussie gaat : enerzijds is er de ALESH-schuld en
anderzijds de schuld van het gewest ten opzichte
van VHM. De ALESH-schuld werd geregeld in po-
litieke compromissen. Daarover bestaat nog weinig
discussie. Spreker begrijpt niet goed hoe er federa-
le middelen te pas kunnen komen in de vordering
van de VHM op het Vlaamse Gewest.

De minister zegt hierover duidelijkheid te willen
krijgen. De VHM mag hiervoor niet opdraaien. De
discussie dateert uit de tijd van de regionalisering.
Deze heeft te maken met het feit dat het Vlaamse
Gewest ten opzichte van VHM bepaalde beloftes
heeft gedaan die nooit zijn hard gemaakt. Vraag is
of een en ander past in de discussie van de regiona-
lisering of in de discussie van wat het Vlaamse Ge-
west ten opzichte van VHM moet doen. De minis-
ter hoopt een duidelijk antwoord te krijgen van de
werkgroep onder leiding van de inspecteur-gene-
raal.

De heer Stefaan Platteau meent dat het probleem
te wijten is aan het feit dat bepaalde signalen niet
tijdig werden opgevangen. Er werd verder schuld
opgebouwd, zonder rekening te houden met de
thesauriesituatie.

De heer André Denys wijst erop dat de oorzaak
van het probleem algemeen bekend is. Vraag is
echter wat de oplossing is ? Moet de oplossing niet
passen in het kader van de algemene Vlaamse be-
groting ? Het kan in elk geval niet ten laste van de
VHM.

De heer Marc van den Abeelen, commissievoorzit-
ter, vergelijkt het probleem met dat van de BTW
voor Aquafin : als de BTW zou worden toegere-
kend op het budget van Aquafin, dan zou de water-
zuivering gedurende drie jaar stilvallen. Als de
schuld toegerekend wordt op de begrotingspost

voor Huisvesting, dan kan er in deze sector gedu-
rende jaren niet meer worden geïnvesteerd. Een en
ander moet daarom gefinancierd worden uit de al-
gemene middelen of het FFEU.

De heer André Denys zegt dat de vordering van de
VHM ten aanzien van het Vlaamse Gewest mede
in rekening moet worden gebracht bij het uitstip-
pelen van een traject voor de algemene schuldaf-
bouw.

De heer Marc van den Abeelen, commissievoorzit-
ter, zegt dat een en ander los staat van het pad van
de algemene schuldafbouw : de schuld van een
afzonderlijk rechtspersoon staat hier los van.

De heer Geert Robbe wijst erop dat een derde niets
te maken heeft met de schuld van het Vlaamse Ge-
west ten opzichte van de VHM. Een en ander is
een zuiver Vlaamse kwestie.

Minister Jaak Gabriels merkt op dat de oorsprong
van de schuld nog steeds door sommigen in vraag
wordt gesteld. Vraag is of het moet gaan om een
zuiver boekhoudkundige verrekening, of dat het
Vlaamse Gewest een effectieve schuldaflossing
moet realiseren. De voornoemde werkgroep moet
hierover duidelijkheid brengen.

De heer Geert Robbe onderstreept dat een zuiver
boekhoudkundige verrekening niets inhoudt.

De heer Stefaan Platteau voegt eraan toe dat er ef-
fectief centen op tafel moeten komen in het kader
van de thesaurie.

De heer Geert Robbe wijst erop dat het gaat om
middelen die de VHM van het Vlaamse Gewest
had moeten ontvangen. Daarvoor moet er een op-
lossing worden gevonden : een boekhoudkundige
verrekening volstaat daartoe niet. Wat de minister
nu zegt is eigenlijk al vele jaren gezegd. Er bestaan
al vele jaren werkgroepen.

Minister Jaak Gabriels repliceert dat hij de inspec-
teur-generaal van Financiën om duidelijkheid heeft
gevraagd.

De heer Mathieu Boutsen weet dat de maatschap-
pij Maaslands Huis in Maasmechelen 12 procent
van de woningen in eigendom heeft. Dat is te veel.
Men wil dat percentage afbouwen door woningen
te verkopen, in eerste instantie aan de huurders, zo
vermoedt het lid. Wat gebeurt er met de opbrengst
van die verkoop ?

Stuk 37-E (2001-2002) – Nr. 2 6



Minister Jaak Gabriels verzekert hem dat alle gel-
den die voortspruiten uit de omzetting van huur in
koop in de sector blijven. Het is volgens de minis-
ter evident dat een SHM die haar aandeel huurwo-
ningen vermindert door ze te verkopen die midde-
len te goed heeft, op voorwaarde dat de structuur
van de huisvestingsmaatschappij ongewijzigd blijft.

Daarop merkt de heer Mathieu Boutsen op dat die
structuur toch kan wijzigen.

Minister Jaak Gabriels stelt dat de opbrengst van
een dergelijke verkoop op de rekening-courant van
de maatschappij terechtkomt.

Die middelen moeten toch naar nieuwe woningen
gaan, hoopt de heer Mathieu Boutsen.

Uiteraard moeten zij in de sector geïnvesteerd
worden, antwoordt minister Jaak Gabriels. Tot
nader order ontwikkelen de sociale huisvestings-
maatschappijen geen bancaire activiteiten.

Enkele maanden geleden lanceerde de minister de
idee om in sommige gebieden bijna uitsluitend
huurwoningen worden aangeboden een aantal van
deze huurwoningen te koop aan te bieden zodat de
enerzijds er middelen vrijkomen en anderzijds de
“sociale mix” verbetert. De minister wil de SHM’s
stimuleren om de middelen die vrijkomen uit de
verkoop van deze huurwoningen vooral te investe-
ren in de koopsector.

De verslaggever, De voorzitter,

Etienne Marc

VAN VAERENBERGH VAN DEN ABEELEN
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